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K čemu nám jsou novoty jako webové stránky.  Součástí naší skautské činnosti je stále více techniky, většina 
z nás si možná i s počátečními problémy naučila užívat mobilní telefon, kopírovací zařízení, navykli jsme si užívat 
ovládače televize, přehrávače. Počítače jsme se naučili užívat asi nejdříve jako psací stroje, v souvislosti 
s digitálními fotoaparáty a videokamerami získaly počítače další dimensi. Staly se nejen archivem, ale také 
střihacím zařízením, „ateliérem“ pro jejich úpravu ozvučnění vč. hudby. Asi nejvýznamnější funkcí počítače je 
internet. Nechci se nyní věnovat vysvětlování, na jakých základech tato informační síť spočívá. Přistoupím k tomu 
jako člověk, který si dovede pořídit dobrou fotografii, aniž by chápal vlastní podstatu fotografování. V této situaci 
přijalo náčelnictvo kmene rozhodnutí využít internetu ke zřízení webové stránky kmene. Jde o formu, která je o 
mnoho rychlejší než vydávání tiskových zpráv. Umožňuje mimo mnoho jiných funkcí bez jakékoliv časové 
prodlevy předat zprávu v reálném čase. Náš kmen uspořádal první seminář o použití digitálních technik ve 
skautské praxi. Pokusme se využít z nabízeného alespoň to málo, na které stačíme.  
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv 
ZÁPIS    10.  zasedání  Náčelnictva  Kmene dospělých  (UNOS). 20. září 2005 Praha 
Přítomní bratři a sestry: Jan Adamec, Ivo Fišera, Vladislav Jech, Hana Kaprálková, Vladimír Köhler, Miroslav 

Kubát, Jiří Žáček.    Omluveni: br. Vladimír Stránský.  Nepřítomen: br. Jiří Kalenda. 

Průběh jednání UNOS:  � Prezentace � Informace o Svojsíkově oddílu � Zprávy krajských zpravodajů � Informace o Setkání 
ČS – PL – SL v Katowicích � Různé � Vzpomínka na zemřelé � Kontrola úkolů � Schválení zápisů UNOS ���� Informace 
z jednání NJ ���� Změna názvu kmene ���� Výprava do polského Těšína na židovský hřbitov a k památníku obětí harcerstva ���� Mše 
s nedělní platností ���� Lesní škola WLŠ 2006 ���� Stav W-stránek ���� Zamyšlení ���� Kmenové noviny ���� Informace o světovém 
kongresu ISGF ���� informace o udělení Řádu Syringy I. třídy (zlaté)  ���� Informace o semináři „Digitální technologie ve skautské 
praxi“. 

���� Jednání zahájil br. náčelník, přivítal přítomné a informoval o navrženém programu jednání. Program jednání byl 
schválen a jeho body jsou dále rozvedeny. Zapisovatelem byl určen br. V.Jech a ověřovatelem ses. H. Kaprálková. 
���� Br. Jech přednesl zamyšlení na citát B. Pascala „Musíme být vděční těm, kteří nám ukazují naše nedostatky“. 
���� Informace ze zasedání NJ. (viz zápis). 
���� Svojsíkův oddíl: informace o zasedání SO v Praze v září � udělování čestných let bude s podmínkou vstupu do 
Junáka do r. 1970 � projednává se, aby SO volil své delegáty na valný sněm Junáka.  
���� HSKD: po rekapitulaci potřeby ustavení právní subjektivity pro „hospodářskou správu Kmene dospělých“ 
v rámci Kmene dospělých Junáka; UNOS schválil své usnesení: 
Usnesení 10/01: UNOS schvaluje Statut Hospodářské správy Kmene dospělých ve znění, předkládaném NJ. 6:0:0  
���� Ke změně názvu kmene „Kmen dospělých“ se ÚNOS usnesl: 
Usnesení 10/02: UNOS schvaluje změnu názvu kmene na „Kmen dospělých“ dle návrhu č. 10/07 Schváleno: 5:0:1 
���� Zasedání NOS v Č. Těšíně ve dnech 21.- 23. října 2005 je ve stadiu přípravy a ta bude prověřena dne 6. října.  
���� Setkání CZ-SK-PL v Polsku - Chorzów na téma „Exilový skauting“. Koná se ve dnech 7.- 9. října 2005; referát 

přednese br. Adamec;  UNOS se usnesl na složení delegace. 
Usnesení 10/03: UNOS schvaluje delegaci na trojstranné setkání v Katowicích: J. Adamec, H. Kaprálková, V. 
Köhler, J. Adéeová, M. Matýsek jn, Matýsek st., M. Gurecký, Z. Lajczyk, J. Wolf, J. Wolfová, I. Slavíček.  (6:0:0) 
���� Seminář „Digitální technologie v junácké praxi“ ve dnech 26.-30. října 2005 v Chrašticích - br. Žáček upřesnil 
informace o programu, projektováno do 25 účastníků; právní subjekt jako pořadatele zajišťuje br. Chládek. 
���� Informaci o WLŠ 2006 upřesnil br. Žáček tak, že uvedl, rámcovou programovou náplň a složení vedení školy.  
���� Rekapitulaci stavu webových stránek kmene podal br. Fišera; správce br. Černý - Čmelda nabízí další konzultaci 

na ÚJ v Praze podle potřeb buď dohodou přímo s ním. Zhruba do měsíce připraví manuál pro uživatele. 
���� Br. Žáček uvedl, že vyšlo 3. číslo Kmenových novin 2005; připravil také články, které se nevešly do Kmenových 

novin a jež by bylo vhodné dávat na náš web (po proškolení počítá s tím, že je bude zavěšovat sám). Vydávání 
ročenky kmene také dobře pokračuje. V budoucnu předpokládá převedení čísel Kmenových novin do formátu 
„pdf“, jež by takto byla ke stažení na našem webu. 

���� Návrh na vyznamenání podal Sbor nositelů skautského Řádu Syrinx I. třídy br. náčelníkovi pro ses. Janu 
Pfeiferovovou a konstatuje, že není překážek jí vyznamenání, Řád Syringy I. třídy (zlaté) udělit.  

���� Náčelnictvo Junáka pracuje mimo jiné rovněž na novele „Řádu pro vzdělávání…“, a proto zpravodaj pro výchovu 
br. Fišera s odborem a členy NOS zpracuje a předá br. náčelníkovi písemně připomínky a doporučení. 

���� Náčelník a místonáčelní obdrželi od České rady Pionýra osobní dopis s obecnou výzvou k další součinnosti a 
výzvou k „jednacímu stolu“, který UNOS přečetli. Informovali, že byli obesláni i někteří další činovníci Junáka. 
Rozhodnou-li se pro osobní reakci, budou NOS dále informovat. 
Zapsal: V. Jech v.r.                                           Schválil: Vladimír Köhler - Mika v.r. náčelník Kmene dospělých 
 
Zápis  11. zasedání Náčelnictva kmene OS / NOS  Český Těšín  pátek – neděle 21. - 23. 10. 2005  

Přítomni:  bratři a sestra: Jan Adamec, Ivo Fišera, Jaroslav Frič, Jiří Fuksa, Miloš Gurecký, Jiří Horňák, Čestmír Janata, Jiří 
Kalenda, Hana Kaprálková, Jiří Klikoš, Vladimír Köhler, Luboš Lehký, Ladislav Marek, Marek Matýsek, Zdeněk Maxmilián, 
Julius Müller, Bohumil Plchot, Josef Richter, Antonín Skřivan, Vladimír Stránský, Vladimír Stöhr, Jiří Žáček.  Omluveni: br. 
František Hron, Vladislav Jech, Miroslav Kubát, František Radkovský, Jiří Wolf.  

Program jednání: 
Pátek  � Přivítání účastníků � Schválení programu 11. NOS � Informace o Svojsíkově oddílu � Zprávy krajských 
zpravodajů � Informace o Setkání ČS – PL – SL v Chorzówě � Různé – diskuse. 
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Sobota  � Zahájení � vzpomínka na zemřelé � Informace z jednání Náčelnictva Junáka � Změna názvu kmene 
� Hospodářská správa Kmene dospělých � Organizační řád Junáka (informace) � Řád Kmene dospělých � Návrh 
změny Řádu pro vyznamenání v souvislosti se zvláštnostmi udělování Syringy (tiskopis návrhu, schvalování) 
� Schválení zápisů UNOS � Historická komise Junáka – plán práce, rozpočet předseda HKJ � Informace členů 
UNOS � Výprava do Polského Těšína na židovský hřbitov, kde byli popraveni skauti, a k památníku obětí 
Harcerstva � Večerní mše s nedělní platností  � Lesní škola „WLŠ 2006“ � Stav W-stránek  
Neděle  � Zamyšlení � Kmenové noviny � Informace o Světovém kongresu ISGF � Udělení Řádu Syringy I. třídy 
(zlaté) (informace) � Informace o semináři „Digitální technologie ve skautské praxi. 

Jednání pátek 
� Vlastní jednání zahájil br. Köhler (účastníci úspěšně řešili krátký kvíz „naši prezidenti (1)“ připravený br. 

Žáčkem-Gogem) �  Informaci o Výročním zasedání Svojsíkova oddílu podal br. Köhler. 
� Zprávy krajských zpravodajů byly zaměřeny zejména na propagaci hnutí, juniorské kluby, příhraniční aktivity, 

charitu, (přehled nejzajímavějších zpráv bude v příloze zápisu); zároveň proběhlo ověření adres členů 
náčelnictva (moderoval br. Stránský). 

� Informace o Setkání ČS – PL – SL v Chorzówě.  Česká delegace navštívila bývalý koncentrační tábor Osvětim a 
Birkenau, kde zapálila svíčku se skautkou lilií a trikolorou. Příští setkání bude na Slovensku v červnu 2006.   

� Různé:  � NJ připravuje novelu Řádu pro výchovu a vzdělávání činovníků a činovnic. Výchovný zpravodaj NOS 
připravuje návrhy na doplňky a změny, jedná se například o diskutovanou požadovanou kvalifikaci vedoucích 
klubů � V několika okresech chybí okr. zpravodaj kmene, tento stav je nutné co nejdříve vyřešit.   

Jednání sobota  
� Br. náčelník Köhler zahájil zasedání vzpomínkou na zemřelé. 
� Společně s br. Kalendou provedli schválení zápisů UNOS. Přijaty zápisy: 8 a  a vzat na vědomí zápis 10.  
� Br, Köhler  podal informace z jednání NJ.  
� Změna názvu kmene. Po široké rozpravě bylo dohodnuto ponechat prozatím název kmene beze změny, resp. 

projednat v širší diskusi s kluby a okresními zpravodaji OS názor na navrhovanou změnu.  
� Po úvodním slově náčelníka byl přijat návrh na zřízení Hospodářské správy Kmene dospělých  Přijato: (21:0:1) 
� Informaci o Organizačním řádu Junáka podal br.Köhler. 
� Byla podána stručná informace o Řádu Kmene dospělých, který bude obsahově nahrazovat doposud platný Statut 

kmene (název Statut má být užíván pro dokument o H správa Kmene dospělých).   
� Návrh změny Řádu pro vyznamenání v souvislosti se zvláštnostmi udělování Syringy (tiskopis návrhu, 

schvalování) přednesl br. Köhler. Jednotlivé změny byly jednomyslně přijaty.  
� Zprávu z historické komise přednesl br. J. Müller.  
� Byla uskutečněna výprava do Polského Těšína na židovský hřbitov, kde byli popraveni skauti a k památníku obětí 
Harcerstva  �  Večerní mše s nedělní platností. 
� Br. Köher informoval o udělení Řádu Syringy I. třídy (zlaté) ses. Janě Pfeifferové.  
� Zprávu o probíhající „WLŠ 2006“podal vůdce LŠ br. Žáček. Zprávu doplnil o připravený Seminář DT.  
� Se stavem W stránek seznámil br. Fišera a doplnil ji stručným manuálem k vstupu do textů stránek. 
� Br. Skřivan upozornil na webové stránky střediska Šedá střela pod adresou    www.skaut.cz/sedastrela. 
� Ses. Kaprálková navrhla uspořádaní peněžní sbírky na akci „Postavme školu v Africe“. Přijato: (21:0:0) 

Úkol 11/1: NOS pověřuje krajské zpravodaje vyhlášením a provedením peněžní sbírky na akci „Postavme školu 
v Africe“.      Zajišťují:   kraj. zpravodajové    Termín:  8. 4. 2006 (zasedání NOS) 

� Br. Stránský seznámil poradu s výsledky registrace kmene za rok 2005.  

Jednání neděle 
� Zamyšlení   
� Br. Adamec předložil poslední číslo Word Gazette Mondiale (časopis ISGF) obsahující vizi poslání a strategii 

přijaté 24. světovou konferencí  ISGF.   
� Br. Fišera požádal o připomínky k aktualizaci ŘVVČČ. Materiály zasílejte k jeho rukám.  
� Br. Žáček přednesl zprávu tiskového zpravodaje týkající se tvorby Kmenových novin.  

Dohodnuté termíny:    � Zasedání NOS 7. - 9. 4. 2006     � Kmenová porada 26. – 28. 5. 2006 

Přečteno a schváleno (17:0:1) Český Těšín 23. 10. 2005. 

Zapsal: J. Žáček v.r.                                                                        Schválil:  Vladimír Köhler v.r., náčelník kmene 
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Ze skautského 
světa 

Zentraleuropa@ktuell 

1) Světová kancelář ISGF oznámila, že 
diky přijetí oldskautů z Panamy, Bahreinu 
a Ghany stoupl počet individuálních členů 
na 476 osob a počet členských zemí dosáhl 
počtu 60. 

2) Světová kancelář ISGF přesídlila na 
novou adresu: Avenue de la Porte de Hal 
39, B 1060, Bruxelles, Belgie. Kancelář je 
nyní ve stejné budově jako evropská 
kancelář WAGGGS. Telefon, fax i E-mail 
zůstávají beze změny. 

isgf-aisg@skynet.be 

Zdroj informací: bulletin regionu střední 
Evropa „Zentraeuropa@ktuell“ č.2/2005. 

Kamzik 
http://www.isgf.be/ 

 
PREČO BUDEME MA Ť  

o    10 rokov desatinu členov?    

 
Skauting stagnuje a ako každý vie, kto sa 
nerozvíja, zaostáva, a preto upadá. Veľa 
mladých ľudí zo skautingu odchádza a 
pokiaľ neodídu priamo, stáva sa pre nich 
iba akýmsi prázdninovým táborom. 

Skautskí vodcovia často zvaľujú svoju 
neschopnosť zaujať na konzumnú 
spoločnosť. Stratená sviežosť programu asi 
ťažko udrží mladých, plných života, ktorí 
chcú cez deň zažívať adrenalín a v noci 
spoznávať podobných ľudí, po troche 
spánku vstať a robiť zmysluplné činnosti, 
ktoré ocení spoločnosť a sami mať pocit, 
že dokážu byť aktívnou menšinou 
spoločnosti. Nepopieram, že zaujať dnes 
mladých ľudí je náročné, nie však 

nemožné. Čím je človek náročnejší na svoj 
program, tým je zväčša schopnejší a 
aktívnejší. Ale sú to práve títo, ktorí chcú 
robiť mnohokrát viac ako väčšina, a preto 
hľadajú niečo viac. Skautskí vodcovia sa 
nevedomky snažia „krátkych naťahovať a 
dlhých skracovať“ a myslia si, že vytvoria 
„ideálny oddiel“.  

Rover, mladý človek, v ktorého podstate je 
skúmať veci na základe svojho prežitku a 
nie poučiek, ktorých má doma a v škole 
viac ako nadostač, potrebuje priestor a 
slobodu poznania. Ak, samozrejme, 
hovoríme o schopných a energických 
ľuďoch, ktorí sú hybnou silou a nie 
o nešťastných psychologických prípadoch, 
ktorým direktívny prístup vyhovuje nie 
preto, že sú poslušní (ako skautský zákon 
káže), ale kvôli tomu, že sami nie sú 
schopní rozhodovať o sebe, nieto ešte o 
skupine. Títo ľudia sa ale nemôžu nikdy 
stať prirodzenými vodcami. Ak dosiahnu 
vek, v ktorom je už vhodné, aby nahradili 
niekoho, kto už nemá čas, chuť alebo 
oboje, dostanú do rúk „páky skautských 
vodcov“ a tým je transmisia zachovaná.  

Viest ľudí liberálne je náročné a mnohí 
skautskí vodcovia sú radi, ak ich po 
vyhrážaní trestom (niekedy i fyzickým) 
skaut poslúchne a spraví to, čo od neho 
vodca alebo skupina očakáva. Ale môže 
snáď niekto, kto chce všestranný rozvoj 
svojich členov, brať ľuďom priestor len 
preto, že nevie, ako ich inak „prinútiť“? 
Pochopiteľne, nemôže byť reč o tom, že 
skauting je organizáciou, ktorá robí to, čo o 
sebe tvrdí.  

Motivácie skautských vodcov sú veľakrát 
rôzne pokrivené. Ani dogmatický skautský 
zákon nezabraňuje nikomu, aby sa stal 
vodcom pre iné ako idealistické ciele. 
Akýsi výber ale predsa len funguje a tým je 
zborový vodca. Ten je rozhodujúcim 
členom pri výbere oddielového vodcu. Pri 
situácii, v ktorej sa mnohí nachádzajú, keď 
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je oddielových vodcov nedostatok, je 
pochopiteľná nízka selektivita výberu. Pre 
niektorých je skauting lacnou cestovnou 
kanceláriou, ak sú účastníkmi 
sponzorovaného zahraničného podujatia, 
alebo sú tu iba kvôli svojmu partnerovi, 
robia prácu, ktorá ich nebaví a svojim 
postojom demotivujú okolie.  

Skautský vodca, ktorý svoju prácu robí 
z nadšenia, po stretnutí s politickým 
podtónom akcie organizovanej skautingom 
stráca veľkú dávku motivácie. O to horšie 
vníma dobrovoľník, ak ľudia pracujúci za 
mzdu na idealisticky zameranom podujatí 
mu dohovárajú, aby pracoval lepšie. Je to 
ako tlačiť na pílu. Tí, ktorí pracovať chcú, 
pracovať budú a tí, ktorí nie, asi nie sú 
správne motivovaní. 

Michal Čermák – Horo,  
Médium č.8/2005 

 
 

9. SPOTKANIE  OLDSKAUTÓW  
Polski, Czech i  Slowacji 

Ve dnech 7.-9. října 2005 se v polském 
Chorzówie nedaleko Katowic uskutečnilo 
již 9. setkání oldskautů a oldskautek 
z Polska, Česka a Slovenska.  

   

Cestou na místo setkání část naší delegace, 
sestry Adeéová a Kaprálková a bratři 
Köhler a Adamec, navštívila koncentrační 
tábory Osvětim (Auschwitz)   a Březinka 
(Birkenau), kde po prohlídce muzeí a 
rozsáhlých táborových prostorů zažehla 
svíci se skautskými symboly a národní 
trikolorou u Památníku holokaustu. 
V Chorzówie se pak připojila ke zbývající 
části naší delegace, kterou tvořili bratři 
Wolf, Gurecký, Lajczyk, Matýsek a 

Pokorný. Slovenský skauting a Slovenská 
gilda měly po pěti členech. Dvě Bulharky 
byly přičleněny ke Slovenské gildě. 
Nejvíce delegátů, dvacet sedm, se sjelo 
z různých částí Polska. Ubytování bylo 
zajištěno v Hotelu Skaut, v jehož sálech 
proběhla většina jednání.  

V den příjezdu, 17. října večer, pozdravili 
shromážděné účastníky setkání předseda 
harcerské rady Slezského kraje Andrzej 
Lichotą a představitelé harcerského 
střediska v Chorzówie. Hlavní náplní 
programu pak byly referáty zaměřené na 
činnost národních skautských organizací 
v zahraničí. Náčelník polských harcerských 
seniorů Andrzej Miłkowski popsal 
organizaci a činnost starších harcerů 
v zahraničí na příkladu z Anglie. Teresa 
Zarzecka hovořila o činnosti polských 
harcerů žijících v Bělorusku. Pavol Jurecký 
ze Slovenského skautingu se zaměřil na 
duchovní aspekty skautského života. Za 
naši delegaci připravil a přednesl svůj 
příspěvek o Českém exilovém skautingu 
Jan Adamec.  

Celý druhý den byl věnován autobusové 
exkurzi po pamětihodnostech katowického 
konglomerátu a jeho okolí. První trasa 
vedla k monumentálnímu Památníku 
harcerských obránců Katowic v centru 
města. Delegáti zde vyslechli výklad 
historických událostí spjatých s počátkem 
2. světové války a jejich zástupci zažehli 
pamětní svíce. Vzpomínky na tyto pohnuté 
dny pokračovaly i při druhém pietním aktu 
v městském parku, kde byly položeny 
květy na pomník druhé skupiny 
harcerských obránců města. Pochmurné 
myšlenky pomohlo celé výpravě zaplašit 
teprve čilé představení žáků a žákyň 
uměleckého střediska a prohlídka jejich 
výtvarných prací. 

Po krátké zastávce v kulturním domě, 
v němž působí organizátorka setkání 
Jadwiga Kosakowska, byli účastníci 
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zájezdu přijati starostou (Prezydent) města 
Dąbrowie Górniczej v prostorách super 
moderní radnice. Jeho obsáhlý výklad 
přispěl k dobré informovanosti o životním 
prostředí této vysoce koncentrované 
těžební a průmyslové oblasti. O to 
zajímavější pak byl krátký výlet do 
nedaleké krajiny, příhodně nazvané 
Pustynia Błęndowską. Její původně 
rozsáhlé písčité pláně byly z části pracně 
zalesněny borovicemi, po té zpustošeny 
požárem a opět zalesněny. V omezené míře  
však pouštní podmínky na některých 
místech přetrvávají dodnes.  

S padajícím soumrakem výprava na 
zpáteční cestě zakotvila v lovecké chatě 
pod harcerskou správou a vychutnala si 
několik chodů z místní myslivecké 
kuchyně. Po návratu do hotelu se večer 
tradičně zpívalo a vyměňovaly se různé 
dárky pozornosti. Nedělní dopoledne bylo 
plné shonu ve snaze dokončit písemné 
dokumenty, vytisknout pamětní fotografie 
a se všemi se rozloučit. Příští setkání se 
bude konat na Slovensku v červnu 2006.  

Jan Adamec – Tarzan 
zahraniční zpravodaj OS 

 

FÓRUM MLADÝCH ČLENŮ ISGF 
Těsně před Světovou konferencí ISGF, 
která se konala letos v červnu v norském 
Lillehammeru, se na tomtéž místě setkali 
mladší účastníci z deseti zemí, aby po čtyři 
dny hledali způsob, jak získat mladé skauty 
a skautky pro činnost v ISGF. V průběhu 
konference pak tito nadšenci předložili své 
návrhy k projednání. Svou vizi vyjádřili 
obnoveným skautským slibem a 
prosazováním skautských zásad v osobním 
životě. Původně dvacetičlenná skupina je 
otevřena všem, kdo přijmou zásady 
vyjádřené v názvu COMPAS: Committed 
(angažovaný), Open minded (svobodo-
myslný), Motivated (motivovaný), 

Prepared (připravený), Active (aktivní), 
Scout/guide (skaut/skautka). K získání 
přívrženců této skupiny již nyní slouží 
diskusní síť na internetu, ke které se 
všichni zájemci mohou připojit:  
www.groups.yahoo.com/group/compasscout 

Komunikace je v angličtině, ale je možno 
se vyjadřovat i v jiných jazycích, vždycky 
se najde někdo, kdo text přeloží. 

Tarzan 
 

 

BLÍŽÍ SE EVROPSKÉ FÓRUM  ISGF 
v Grossarlu 

V srdci rakouských Alp se každoročně 
schází na tři sta převážně starších skautů a 
skautek z Evropy i ze vzdálenějších míst, 
aby si vzájemně porozprávěli, našli nové 
přátele a zapojili se do bohatého programu 
s různými kulturními, naučnými, 
společenskými i přiměřeně sportovními 
prvky. Nadcházející 38. fórum proběhne ve 
dnech 14.-21. ledna 2006 na téma Cesty 
k míru. Náš kmen budou zastupovat sestry 
Jana Skácelová z Hradce Králové a Alena 
Mašková z České Třebové.  

Na minulém Fóru se náš delegát Jan 
Adamec zúčastnil jedné z několika 
sportovních soutěží, při níž se sáňkovalo a 
plnily různé úkoly. Jako partnerka mu byla 
vylosována Angličanka a protože nikdo 
z nich nerozuměl německému výkladu 
pravidel, v soutěži skončili až úplně 
poslední. To je však nepřivedlo 
k zoufalství. Vítězové dostali diplom a 
ostatní už vůbec nic. Zato poslední dvojice 
byla odměněna „cenou útěchy“, dvěma 
enormně dlouhými šálami a keramickými 
kohoutky, kteří po naplnění vodou cvrlikají 
jako skřivánci. Mimochodem, ty šály byly 
sešity z vlněných záplat, upletených v jiné 
soutěži předešlého dne.  

Tarzan 
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Z Klubů 
VÝROČNÍ  ZASEDÁNÍ 

Svojsíkova oddílu 
(17.9.05) Jako každý rok i letos se v září 
sešlo Výroční zasedání SO v aule 
zdravotnického ústavu na Kr. Vinohradech  
Účast 147, omluveno 202 členů. 

 
Na programu bylo 
� Zahájení junáckou hymnou � vzpomínka 
na zemřelé � schválení programu � zpráva 
oddílové rady � zpráva o hospodaření 
� přijetí nových členů � několik slov 
arcibiskupa Otčenáška � o světových 
konferencích � volné návrhy. 

Jednání: 
Po formálním zahájení přednesla ses. 
Bednářová-Šavra hezké zamyšlení 
„Člověče“ a ses. Bouzková předala slovo 
hostům Postupně promluvili hosté br. 
náčelník chlapeckého kmene Prančl, 
náčelník kmene dospělých Köhler, 
arcibiskup Karel Otčenášek a později i ses. 
M. Rocmanová, náčelní dívčího kmene. 
Byl přečten pozdrav od br. Cvrčka, hl. 
kapitána VS. S poselstvím čestného oddílu 
Velena Andrlíka nás seznámil br. Szennai, 
tajemník PRJ.    

Po zdravicích přednesla vůdkyně oddílu 
výroční zprávu. Stručně z ní vyjímám: 
Oddíl má 509 členů, 359 mužů, 150 žen, 
jeho věkový průměr je 76, 76 let. 
V posledním roce bylo přijato 25 nových 
členů a stejný počet jich navždy opustilo 
naše řady. Zpráva v plném znění je uložena 
u rádců všech družin. Účastníci obdrželi 
dva materiály 90. výročí založení dívčího 
skautingu a Poselství nositelek Řádu 
stříbrného trojlístku. Ve zprávě o 

hospodaření jsme se dověděli, že roční 
pohyb financí byl necelých 15 000,- z toho 
bylo věnováno po 5 000,- na povodně a na 
adoptovanou dívku, zbytek na správní 
činnost oddílu. Na hotovosti má oddíl 
5 981,- a na účtu 30 000,-Kč.    

Dozvěděli jsme se, že byla obnovena 
činnost udílení Čestných let za službu pro 
členy přijaté do roku 1970.   

Následovaly zprávy z družin, Rádcové 
stručně seznámili plénum s početními stavy 
družin, o pravidelné činností i se 
zajímavými akcemi klubů. Jejich zprávy 
budou uloženy.  

Po seznámení s návrhem nově přijímaných 
členů do SO přednesl br. Lad. Fiala-Norek: 
navrhl, aby nebyli přijímáni do SO 
komunisté. Vznikla dlouhá a málo 
přehledná rozprava s velkou podporou 
předneseného návrhu, ze zajímavých 
příspěvků stručně uvádím: br. Brych mimo 
jiné upozornil na nutnost legislativního 
řešení. Br. Otčenášek odpověděl modlitbou 
„odpust nám naše viny jakož i my 
odpouštíme viníkům svojím“. Ses. 
Macková: nás upozornila na již 
zapomenutý článek ve Stanovách Junáka 
z roku 1940, který obsahoval bod „členem 
smí být pouze Čech a Árijec“. Br. Písko 
upozornil že existuje několik „činů hanby“ 
např., že obdobný problém se týká i 
nejvyššího Řádu Stříbrného vlka. 
V seznamu o přijetí do SO byli mezi 23 
navrženými 4 komunisté do roku 1968 a 
dokonce 4 jejichž členství zaniklo až roku 
1989. Jednání vyústilo v hlasování, návrhy 
byly celkem dva: „nepřipustit, aby byli 
bývalí komunisté přijímáni do SO“ nebo 
s dodatkem jakési „výjimky“ (např. pro ty, 
kteří vstoupili do KSČ na krátkou dobu 
roce 1968). Přijat byl prokazatelnou 
většinou prvý návrh. Do SO byli přijati 
členové, kterých se jednání netýkalo, 
zbytek návrhů bude vrácen družinám. na 
zvážení. Jednání se neplánovaně protáhlo 
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Na zbytek programu zbylo jen velmi málo 
času. 

Volné návrhy: 
Z pléna zaznělo několik návrhů: � SO by 
mohl být nápomocen při sjednocené 
skautských organizací. � Skauti z K. Varů 
zahájili vybudování mohyly u tábora Eliáš, 
zvou i další, kteří se budou chtít zúčastnit. 
� O problematice kolem zastoupení SO na 
valných sněmech Junáka se nadále jedná 
� Br. Jiří Navrátil obdržel řád Bronzového 
vlka WOSM. Mírně jsme překročili čas 
jednání. Pomalu se vracíme domů, mnozí 
se loučí se slovy, snad se příště uvidíme.  

 
 
PRAŽSKÁ DRUŽINA SO 

 
(12.10.05) Překrásné počasí jsme 
podezírali, že se nás sešlo málo. Nakonec 
nás bylo kolem 35, což je pouze o něco 
méně než jindy. Zahájili jsme tradičně 
první slokou junácké hymny. V prvé části 
jednání byly účastníci seznámeni s dopisy 
od naší „chovanky“. Odsouhlaseny 
příspěvky na humanitární akce Etiopii 
1500,-  na Ugandu 600,- a na úhradu 
provozních nákladů za užívání zasedací 
síně 1000,- Br Blažek-Merkur oznámil, že 
3. listopadu bude sloužena mše za všechny 
zesnulé sestry a bratry našeho skautského 
hnutí v 18,15 v kostele sv. Ignáce na 
Karlově náměstí. Br. Pergler-Dany nám 
sdělil program tradičního listopadového 
koncertu na Bertramce letos nazvaném 
„Nálady paní Hudby“ a vánočního 
koncertu posluchačů konzervatoře Jana 
Deyla na Maltézském náměstí.  

Rádkyně družiny ses. Amlerová-Lin podala 
návrh, aby oddíl mimo vlastní tradiční 
kroniku začal pracovat ještě na kronice, 
resp. na jakési „pamětní knize“. Jako 
důvod udala „aby po nás něco zbylo“, 
„abychom se navzájem lépe poznali“. 
Nápad byl přijat příznivě. Rozvinula se 
dost široká rozprava, padlo mnoho návrhů. 
Ty nejvýznamnější se snažili doplnit nápad 
o další náměty a formy příspěvků: 
� vzpomínky na události � na osobnosti 
související se SO � zajímavé příhody 
družinové zvyklosti. Zakončili jsme 
dohodou, jaké příspěvky nemají být; nemá 
to být pouhá curriculum vitae. Dodatečně 
bylo navrženo použít příspěvek „Co nám 
přinesl skauting“ br. M. Perglera – Danyho 
do úvodní části, protože svým obsahem 
dobře vystihuje záměr „pamětní knihy“. 
Obdobně byl přijat návrh získat do úvodu 
seznam původních (zakládajících) členů 
Svojsíkova oddílu. Souhrnné zpracování 
příspěvků na počítači nabídl bratr Jiří 
Žáček- Gog.  

Zbytek času jsme věnovali přípravě příští 
prosincové návštěvy naší borovičky 
v Šárce a navazující besedy v klubovně. 
Závěrem jsme zazpívali druhou sloku 
Junácké hymny a než jsme se definitivně 
rozešli, rozdali několik dodatečně 
vystavených oddílových průkazek. Na 
shledanou v prosinci, doufejme, že někteří 
přinesou již své příspěvky na prosincovou 
besedu.  
 
 

ČESKOLIPŠTÍ SKAUTI V PRAZE 
Tak, jako každý rok v září, tak i letos se 
sešli českolipští skauti a skautky 
severočeské družiny Svojsíkova oddílu 
s ostatními družinami z celé naší republiky 
v Praze na oddílové schůzce. Při této 
příležitosti vzpomněli zakladatele českého 
Junáka, Antonína Benjamína Svojsíka.  
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Jednou skautem - navždy skautem 
Všichni znovu potvrdili, že heslo „Jednou 
skautem - navždy skautem“ platí i dnes. 
Letos k pětistovce čestných členů 
Svojsíkova oddílu přibyli další i z našeho 
kraje. Doživotní členství, jako 
vyznamenání, získala obětavá sestra 
Zdeňka Müllerová z Doks a sestra Marta 
Valterová z Jablonce nad Nisou. Srdečně 
jim blahopřejeme. 

„Vnučka“ Svojsíkova oddílu 
Členové Svojsíkova oddílu uvítali zprávu, 
že dvanáctiletá adoptivní vnučka oddílu 
„na dálku“, Sarita Naik z Indie, poslala 30. 
června další dopis. Píše v něm, že úspěšně 
postoupila do další - sedmé třídy. Děkuje, 
že díky naší finanční pomoci dostala školní 
pomůcky, knihy, tašku, deštník a školní 
uniformu aj. Moc děkuje za vánoční dary. 
Mimo jiné nám napsala: „Mám ráda 
květiny a vy jste mi poslali k narozeninám 
pohlednici s květinami. Jsem šťastná!“ Její 
rodina to nemá jednoduché. Tatínek 
pracuje jako kuli a maminka je doma a 
stará se o další tři její sestry. Rodina prý 
nepatří k těm „nejchudším“, protože mají 
psa, a dokonce i jednu slepici. 

Tým Sociálního centra svatého Ignáce, 
který organizuje pomoc pro pražskou 
Arcidiecézní charitu, nám napsal: Váš 
příspěvek do života těchto dětí je 
významný. Dali jste dítěti dobrý příklad, 
aby poznalo a zakusilo péči a zájem 
uprostřed zápasů temnoty a beznaděje. 
Můžeme s hrdostí říci, že to dětem pomáhá 
uvěřit tomu, že znalosti jsou potravou pro 
duši a aby mohly žít jako důstojné lidské 
bytosti společnosti. 

Všelidské přátelství 
Protipólem bouřlivé diskusi členů oddílu a 
přímo elixírem naděje, dobra a lásky byla 
vřelá slova bratra skauta, arcibiskupa Karla 
Otčenáška. Diskutující členové oddílu měli 
„starosti“, které nelze podceňovat, o vývoj 

Junáka, praktické uplatnění a perspektivu 
Svojsíkova oddílu a i to, kdo může a nebo 
nemůže být členem oddílu. V nepolední 
řadě to byly opodstatněné připomínky o 
naprosto nevhodných programech pro 
mládež v televizi Nova a Prima, se 
špatnými vzory, včetně oslovování „vole“ 
„vole“ atd. 

Bratr arcibiskup mluvil o všeobecném 
svatodušním a všelidském „spřátelování“, 
tedy o vzájemné lásce všech se všemi. 
Řekl: „P ět základních kamenů tvoří základ 
léku pro náš nemocný svět. Je to přátelství, 
vzájemnost, soucit, nezištnost a naděje.“  
Připomenul nutnost zmenšování chudoby 
světa, zhoubnost terorismu, vliv rodiny na 
výchovu dětí, odpouštění viny a umění 
naslouchat druhým. Zdůraznil, že právě 
v této době je třeba zahájit „spřátelování“ a 
vzájemnost v lásce, aby lidé žili důstojně, 
šťastně a spravedlivě ve svobodě a 
pokroku. 
Kroniky jsou pamětí 
Součástí programu oddílové schůzky bylo 
vzájemné porovnání patnácti družinových 
kronik. Kronikářům však nebylo možno nic 
vytknout. O kroniku severočeské družiny 
byl obrovský zájem, jakož i o sborník 
básní, který všichni přítomní členové 
dostali. Družina jej vydala pod názvem 
„Jen ruky stisk“ při odhalení pamětní desky 
v Novém Boru k 60. výročí konce druhé 
světové války skautům a skautkám, kteří 
neváhali naplnit slova skautského slibu, 
položit svůj život za svobodu naší vlasti. 

„Junáci vzhůru, volá den!“ 
Těmito slovy začíná skautská hymna, 
kterou byla zakončena oddílová schůzka 
čestného Svojsíkova oddílu. Všichni se 
rozjeli do domovů, aby dále pomáhali 
svým skautským oddílům v jejich 
výchovné činnosti. 
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Skauting je životní styl, který se snaží téměř 
sto let vychovávat děti, mládež i dospělé 
v čestné, obětavé, tolerantní a pracovité 
lidi.  

Jiří Řeháček- Balú 
 
 
PUTOVÁNÍ ZAKARPATÍM 
Kdo z nás by neznal příběh Nikoly Šuhaje, 
ti mladí z Balady pro banditu, ti dříve 
narození jako legendárního zbojníka 
z Podkarpatské Rusi. Podkarpatská Rus 
byla smlouvou ČSR s pěti velmocemi 
Dohody z l0. září 1919 v Saint-Germain-
en-Laye připojena k mladé Československé 
republice. Krásná země s hlubokými lesy a 
sluncem prozářenými poloninami se jen 
zvolna, ale přece jen úspěšně probírala po 
dvacet let ze své zaostalosti. A potom 
přišla druhá světová válka, Zakarpatím se 
přehnala hrozná válečná litice, Rusíni, 
obyvatelé téhle oblasti, se při prvé 
příležitosti chopili zbraní a pod prapory 
východních jednotek československé 
armády se účastnili osvobozování své 
vlasti. Jaké však bylo jejich překvapení, 
když smlouvou mezi ČSR a SSSR 
z 29. června 1945, bez souhlasu 
obyvatelstva, byla Podkarpatská Rus 
sjednocena s Ukrajinskou SSR pod názvem 
Zakarpatská Ukrajina. Převážná část 
obyvatelstva to těžce nese dodnes. 

A právě do této krásné země se již dvakráte 
vypravili naši roveři, aby putovati po 
stopách jejích bojů a zápasů. Aby obešli 
tehdejší hranice naší republiky, aby poznali 
současný život v této oblasti, aby vzdali 
hold hrdinům, kteří svou krví posvětili 
krásu zakarpatských polonin. Ze svých cest 
si přivezli mnoho překrásných zážitků, 
které nám přiblížili nejen fotografiemi, ale 
i drobnými reáliemi přivezenými 
z putování s bratrem Blahušem - Pafem. 
Roudničtí oldíci podali svým mladším 
bratrům pomocnou ruku, a pod záštitou 

pana starosty města a za nevšední ochoty 
paní ředitelky Galerie moderního umění 
v Roudnici n. L. uspořádali ve dnech 27. 
září až 9. října výstavu, která svým 
zaměřením, dá se říci i uměleckým 
provedením, byla vhodným zakončením 
městských oslav „60 let od ukončení 
2. světové války“. 

Že se výstava opravdu zdařila, svědčí i to, 
že Pražská městská rada Junáka požádala o 
zapůjčení exponátů, aby je mohla vystavit 
v některé z pražských galerií. 

 

Karel Snětina - Kája 
209. klub OS „Stráž“ 

středisko ,,ŘÍP“ Roudnice n. L 
 
 
 
VÝPRAVA DO KADOVA 

(Středa 14.9.05) Na 
pondělní schůzce 
jsme si domluvili, že 
se podíváme na tábo-
rovou základnu do 
Kadova. Br. Václavík 

měl příslib od vedoucího tohoto zařízení, 
že si tam můžeme všechno prohlédnout. 

Sešli jsme na parkovišti před výpadovou 
silnicí. Bylo nás jen sedm. Trasu jsme měli 
předem naplánovanou, ale jako obyčejně 
jsme se z  ní odchýlili, do Kadova jsme 
však dojeli v pohodě. Na základnu je to 
pak ještě kousek polní cestou. 

Na první pohled nás zaujal srub 
vybudovaný z mohutných klád, který 
krásně zapadá do okolní krajiny. Mohli 
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jsme i dovnitř, v přízemí je velká 
společenská místnost, sloužící i jako 
jídelna. Dále je tam pěkně vybavená 
kuchyně a prostorný sklad, v patře jsou dvě 
ložnice. Srub je nedávno postavený, ještě 
voní novotou a snad jedině plastová okna a 
dveře působí rušivým dojmem, i když jsou 
barevně přizpůsobená celé stavbě. 

Pak jsme si prošli ostatní stavby a zařízení 
tábořiště a porovnávali jsme, co se od naší 
poslední návštěvy změnilo; za deset let je 
toho dost. 

V nedalekém lese neměli houbaři štěstí, ale 
procházka byla pěkná. Zatím Láďa rozdělal 
oheň, Eva přichystala buřty, housky, 
hořčici a pro řidiče i pivo nealko. Při 
svačině jsme zavzpomínali na staré 
tábornické časy. Pak jsme uhasili oheň, 
uklidili odpadky a byl čas k návratu. 

Ale nemohli jsme odjet, aniž bychom se 
podívali na známý „Kadovský viklan“, 
který je těsně u parkoviště před obecním 
úřadem. Prohlédli jsme si jej ze všech 
stran, pokusili jsme se s ním i pohnout, ale 
to se nám samozřejmě nepodařilo. Horní 
balvan je zabezpečen tak, aby se s ním 
nedalo hýbat, protože se již několikrát 
stalo, že byl vyšinut ze svého lůžka a musel 
být znovu usazen do původní polohy. Na 
informační tabuli jsme se dočetli o původu 
viklanů a jaké o nich kolují pověsti. Na 
mapě je zakreslena naučná stezka, a i jiná 
zajímavá místa v okolí Kadova. 

Pak už nám nezbývalo nic jiného než 
 návrat domů v pozdním odpoledni. Počasí 
nám ten den přálo, hlavně nepršelo, i 
sluníčko občas vykouklo a celé odpoledne 
jsme hezky prožili s přáteli v krásné 
přírodě. Škoda, že se nás nemohlo zúčastnit 
víc. 

Vágner 
 

ADOPTUJ PANENKU – 
 zachráníš dítě 

K této výzvě UNICEF se už 
v roce 2004 přihlásily 
oldskautky z Havlíčkova 
Brodu. Pro adopce ušily a 
oblékly v roce 2004 pět 
textilních panenek a v roce 

2005 sedm. Hlavní myšlenka projektu je v 
tom, že každá panenka představuje 
skutečné dítě, které bude v rámci očkovací 
kampaně UNICEF v rozvojových zemích 
proočkováno proti šesti hlavním smrtelným 
dětským chorobám. Panenky se prodávají 
za 600.-Kč, což je suma potřebná pro 
očkování jednoho dítěte. Brodské skautky 
tedy přispěly svými výrobky částkou 
7 200,-Kč. Ten, kdo panenku zakoupí, 
symbolicky adoptuje dítě, které panenka 
představuje. Každým rokem se díky 
očkování podaří zachránit život až 3 mil. 
dětí. 

Dětský fond OSN-UNICEF je největší 
světovou organizací, která se zabývá 
ochranou a zlepšováním životních 
podmínek dětí. Organizace vznikla v roce 
1946 a od roku 1953 se stala trvalou 
součástí OSN, specializuje se na pomoc 
strádajícím dětem celého světa. „Adoptuj 
panenku a zachráníš dítě“, tuto akci v ČR 
organizuje Český výbor pro UNICEF, 
Elišky Peškové 17, Praha 5.  

Távi 
BRODSKÉ OLDSKAUTKY  

 putovaly 
Po květnovém pětidenním putování 
Moravským krasem se havlíčkobrodské 
oldskautky v srpnu vydaly znovu na 
Moravu, a to do Bílých Karpat. Ubytování 
měly v útulném penzionu Rosa v obci 
Vápenice. 

Již první den našeho pobytu (neděle 
14. srpna) byl nezapomenutelný. Za 
krásného slunečného počasí jsme 
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vystoupily na Malý a potom Velký 
Lopeník, kde jsme z nově vybudované 
rozhledny z výšky přes 900 metrů nad 
mořem pozorovaly kopcovitou krajina na 
moravské i slovenské straně. Rozhledna 
totiž stojí právě na hranici se Slovenskem a 
je současné symbolem česko - slovenské 
vzájemnosti. Několik metrů od ní stojí také 
památník partyzánů a sovětských vojáků, 
kteří zde padli koncem války. 

Přestože další dny našeho putování byly 
provázeny nepřízní počasí, podařilo se nám 
zdolat všechny túry, které jsme si 
naplánovaly. Setkávali jsme se přitom 
s několika druhy dnes už vzácných a 
chráněných květin, navštívily jsme místa 
pravděpodobného rodiště J. A. 
Komenského, Uherský Brod a Komnu, 
vystoupily na Velkou Javořinu a prošly 
jsme naučnou kopaničářskou stezku. Při 
jedné z vycházek jsme míjely památník 
amerických letců, kteří zde zahynuli při 
letecké bitvě v srpnu 1944. 

Během těchto několika dní jsme si udělaly 
představu o těžkém živote lidí na 
kopaninách, kde jsou jednotlivé domky 
roztroušeny daleko od sebe, takže ani 
v dnešní moderní době není ještě všude 
zavedena elektřina. Ať již při cestách 
autobusem nebo hlavně pěšky (denně 15-
18 km) jsme se znovu přesvědčily, jak je u 
nás krásně a že za nezapomenutelnými 
zážitky nemusíme cestovat až daleko za 
hranice. 

Oldskautky 
 
 
SKOTSKÉ HRY NA SYCHROVĚ  

Skotské kilty, skotské 
umečené dudy i život ve 
volné přírodě nějakým 

tajemným způsobem patří ke 
skautingu, a tak se koncem 

letošního srpna několik 
oldskautů z Loun, Lovosic a Ústí nad 

Labem vypravilo na vlastní oči zhlédnout 
5. skotské hry na Sychrově.  

Zámek stejného jména i s přilehlým 
anglickým parkem nás uvítal tradičně 
krásným počasím, které nám pak přálo po 
celý den. Bohatý program poskytl vrcholné 
zážitky, zejména hudební, kdy nástup 
spojených dudáckých kapel (Mid Argyll 
Pipe Band z Anglie a dívčí Pipes & Drums 
z Częstochowé) byl nezapomenutelným 
zážitekm. Ostatně zvuky dud a bubnů nás 
provázely vlastně celý den, ať už při 
prohlídce ležení „drsných a chlapáckých“ 
Jakobitů, ověšených nebezpečně vyhlížející 
výzbrojí, nebo v táboře Keltů. Tu byly 
k zhlédnutí zejména domácí práce a ukázky 
řemeslného umění. V táboře vládl klid a 
domácká pohoda. Když se však muži 
znenadání chopili oválných štítů a ostrých 
mečů, pak se jejich šarvátky vůbec 
nepodobaly šaškovským vystoupením 
historického šermu, na jaké jsme u nás 
zvyklí.  

 
Tak plynul den plný téměř exotické hudby, 
historizujících zážitků a kultury pro nás 
převážně neznámé. Samozřejmě všechno 
má svůj čas, a tak nám nezbývalo než 
v pozdním odpoledni nastoupit cestu směr 
naše domovy. 

Jak jsme se loučili? „Příští rok na Sychrově 
opět na shledanou!“ A do té doby, než se 
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zase sejdeme, ještě jednu skotskou 
(hádanku, samozřejmě): 

„ Copak udělá skotský řidič, když uvidí na 
přechodu dudáka? No přece šlápne na 
plyn!“  

Luboš Pavlán – pes 
Klub OS Ústí n/L 

 
 

139. KLUB OS TÁBOR 
Letošní rok byl ve znamení 
několika posledních akcí. 
V areálu Sezimova Ústí 
bylo dvanácté meziklubové 
setkání již naposled. 

Napříště bude jen v Táboře, omezeno 
klubovnou, takže odpadnou různé soutěže 
na volném prostranství. Ostatně totéž tvrdí 
i Strakoničtí, jenže oni mají u klubovny 
velké hřiště. Rovněž předsilvestrovské 
setkání, které míváme tradičně v přírodě, 
právě v areálu Sezimova Ústí, bude letos 
poslední a zase zbude jen ta klubovna. 
Správce areálu, bratr Oťas (Wagner) totiž 
končí se správcováním. 

Naposled jsme také odevzdávali Kiwanis 
panenky do dětského oddělení v táborské 
nemocnici. Napříště prý převezmou jejich 
výrobu pacientky z psychiatrického 
oddělení. Za ty více než tři roky jsme těch 
panenek vyrobili kolem tisíce. Vrchní 
sestra má ovšem zájem o šatičky, ty nám 
nedají tolik práce. 

Naposled také jedeme péci cukroví do 
soukromého Dětského domova. Byl to 
domov s ochranou péčí, poslední tři děti 
byly k 1.7. letošního roku převedeny do 
jiných zařízení a „teta“ odchází na 
zasloužený odpočinek. A tak letos upečeme 
pro ty děti, které ji přijedou navštívit, aby 
měla na „výslužku“. 

Je nám z těch několika „naposled“ trochu 
smutno. Naopak radostné byly letošní 
výlety. Pro loňský malý zájem (nejvíce 

bylo 5 lidí) jsme jejich počet omezili pouze 
na tradiční trasy, a výsledek byl 
překvapivý! Do Příběnic 13, na Harrachov 
15, do Strakonic dokonce 17. Setkali jsme 
se i s několika přírodními překážkami, jako 
byla spadlá (už dávno vetchá) lávka 
k přístupové cestě k výskytu ďáblíka 
bahenního. Strmé břehy a hluboký potok 
byl pro nás nepřebroditelný, a tak jsme 
výskyt ďáblíka letos nespočítali. Pět z nás 
se dokonce odhodlalo jít z Příběnic celou 
zpáteční trasu pěšky (17 km). Ale i zde 
před naším příchodem spadla pod vodáky 
lávka, takže jsme museli hledat přepad, kde 
se dalo přejít. Ani nemluvím o obrovských 
loužích na cestě, které jsme museli 
obcházet lesními stráněmi. Přesto všichni 
„zdrávi došli.“ Na závěrečný táborák (asi 
v areálu také poslední) nás přišlo 17. 
Škoda, že jsme neudělali houbový výlet, 
letos bychom měli asi plné koše.  

Naši mladí skauti pozvali několik našich 
stařešinů na „plovkašou“, odměnili nás 
pamětními šátky 6. oddílu Široko, a hlavně 
sdělili, že zakládají junior klub. Dokonce si 
vymysleli název ROSA. roverští oldskauti. 
V listopadu mají ustavující schůzku, na 
kterou nás několik pozvali k předání 
informací a zkušeností. 

V říjnu jsme se připojili k akci AFRIKA, 
spíše doprovodným programem. Neoslo-
vovali jsme sice kolemjdoucí, ale kdo měl s 
sebou menší děti a věnoval více než 20 Kč, 
mohl si u nás vybrat pleteného panáčka. 
Celkem se v Táboře vybralo skoro 33 tisíc 
Kč (bez dvacetikoruny), na kterých jsme se 
alespoň malou částečkou podíleli. Také 
jsme se postarali o propagaci v tisku. 
Stejné pletené panáčky „nadělujeme“ i do 
mateřské církevní školky, celkem 75 
panáčků. Výroba jednoho trvá asi 4 hodiny, 
tak si spočtěte, kolik hodin trvá naše 
„dobročinnost“. 

Teď nás ještě čeká slavnostní prosincová 
schůzka, kterou budeme mít letos již 
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potřetí v restauraci, odpadá nám totiž 
samovýroba pohoštění.  

A potom, již v novém roce, všem hodně 
slunce na skautské stezce, ostatním klubům 
přeje 

Hájoška 
 
TURISTIKA 

uherskobrodských klubů OS  
V roce, ve kterém 
uherskobrodské „Středisko 
prvních moravských Junáků“ 
oslavovalo 90. výročí založení 
prvního oddílu Junáka na 

Moravě, se, jak už je letitou tradicí, 
vypravily OS kluby střediska, „Staříci“ 
spolu s „Oldskautkami“, na týdenní 
turistický pobyt v přírodě. Odjeli jsme 
3. září, tentokrát do pohoří Malé Fatry, 
šesti osobními auty. Zúčastnilo se 7 žen a 9 
mužů. Úctyhodný byl průměrný věk, 71 
let, nejmladšímu účastníkovi bylo 60, 
nejstaršímu 75 let! Cestou z Uherského 
Brodu jsme se zastavili na krátkou 
prohlídku Maninské tiesňavy. Ubytování 
jsme měli předem zajištěno v penzionu 
„Malá Fatra“ v Terchové, tedy přímo 
v centru tohoto malebného kousku naší 
vlasti. Využili jsme doslova každý den na 
pěší túry, protože mimořádně pěkné počasí 
po celý týden pobytu nás k tomu provo-
kovalo. Situaci nám trochu zkomplikovala 
skutečnost, že lanovka do Snilovského 
sedla byla před zimní sezonou 
v rekonstrukci, takže při hřebenové túře na 
Chleb, Hromové, Steny a Poludňový Grúň 
jsme museli výškové převýšení 900m do 
sedla zdolávat po svých. Prolezli jsme také 
Dolné, Nové i Horné Diery, vyšplhali se na 
Malý Rozsutec, prošli hřeben přes Sokolie 
a letos znovu zpřístupněnou romantickou, i 
když fyzicky náročnou, Obšívanku 
Zbojnickým chodníkom.  

V polovině našeho pobytu jsme si  udělali 
výlet k Šútovskému vodopádu. Je 

samozřejmé, že ne všichni podnikali stejně 
náročné túry, ale vzhledem k rozmanitosti 
této krajiny si každý vybral to, na co stačil. 
Týden uběhl velmi rychle, zakončili jsme 
ho již tradičně u táboráku. Zde jsme si 
vyměnili dojmy z pobytu, povzpomínali na 
minulé roky a zazpívali. S pobytem jsme 
byli velmi spokojeni. Počasí, ubytování 
s polopenzí za přijatelnou cenu, vstřícnost, 
pohostinnost místních obyvatel a naše 
nálada, vše na jedničku. Zpáteční cestu 
jsme volili tak, abychom si prohlédli velký 
pohyblivý betlém v Rájecké Lesné a 
známou, rázovitou obec Čičmany. Zbývá si 
jen přát, abychom si uchovali elán a 
kondici opět pro příští rok. 

Lišák 
 
PODZIMNÍ VÝPRAVY 
Slunečné a teplé dny v říjnu nás, 
strakonické oldskauty, zlákaly k několika 
výletům. Prvním z nich byl zájezd do 
zoologické zahrady u zámku Ohrada na 
Hluboké. V dalším jsme si zopakovali 
podívanou z rozhledny na Javorníku, kde 
jsme byli loni s anglickými přáteli. 
Neopomněli jsme se podívat k menhiru, 
magickému kultovnímu kameni, a načerpat 
z něho sílu. Domů jsme se pak vraceli přes 
Stachy. 

Za týden jsme podnikli další výlet na 
Šumavu do Zátoně, kde hned po válce 
vlastnili skauti menší objekt, který ale dnes 
už neexistuje. Pak jsme přejeli hranice ve 
Strážném na bavorskou stranu Šumavy a 
podívali jsme se do Freyungu, prošli jsme 
se po městě, něco nakoupili a na zpáteční 
cestě jsme se zastavili na parkovišti, kde je 
vysoký kámen, zapuštěný do země a na 
jehož stranách jsou vytesány nápisy řek 
Dunaje, Vltavy a Labe, a kam která do 
jakého moře směřuje. 

Na další schůzce jsme navrhli výlet do 
Sezimova Ústí, protože v den 28. října 
měla být k prohlídce zpřístupněna vila 
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prezidenta Beneše. Po rozplynutí ranní 
mlhy se udělal krásný slunečný a teplý den. 
Zastavili jsme v Sezimově Ústí před 
branou do parku a hned z  kraje jsme 
navštívili prezidentův památník. Pak jsme 
se zastavili u hrobky, kde jsou manželé 
Benešovi pohřbeni. V pozdním odpoledni 
jsme obdivovali přírodu hýřící barvami ve 
slunečním svitu. 

Na poslední výlet, na který jsme se sešli 
v hojném počtu, už nám ale počasí nepřálo, 
bylo mlhavo, celý den zamračeno a 
studený vítr přinášel mrazivou zimu. 
Nenechali jsme se odradit a ve čtyřech 
autech jsme vyjeli opět ve směru na 
Šumavu. Jen to ale bylo trochu blíž; cíl byl 
tentokrát v poutním místě v Dobrši, kde na 
katolické farnosti působí kněz, který přes 
svůj značně pokročilý věk a pohybové 
potíže má jiskru v oku a je už od svého 
mládí příznivcem skautingu, je to bratr 
farář Martin Vích. Návštěvu k němu jsme 
si předem sjednali, abychom mu s kytičkou 
pogratulovali k vyznamenání, které mu 
28. října na Pražském Hradě udělil pan 
prezident. Bratr farář byl zjevně naší 
návštěvou potěšen, provedl nás po kostele. 
Dokonce si přál, abychom v kostele 
zazpívali skautskou písničku a sám ji 
zanotoval. Přes Čestice, jsme navštívili 
další poutní místo, známou Kalvárii. Je to 
křížová cesta, na jejímž konci je sloupová 
kaple. Blíže je dřevěná poustevna, kam 
jsme se mohli podívat i dovnitř, díky sestře 
Lídě, která opatřila klíč. A to byla poslední 
tečka za naším výletem, nemilém na 
počasí, ale bohatým na příjemné a milé 
dojmy.                            (Redakčně zkráceno) 

Hermanová 
 

PRO ZAMYŠLENÍ 
 

JAK TO DĚLAJÍ SOUSEDÉ ... 

 
Ve čtvrtletníku rakouských oldskautů 
„Gildenweg“ na II. čtvrtletí 2005 jsou 
uveřejněna hodnocení činnosti jednotlivých 
gild, obdoby našich klubů OS, a to i 
v disciplínách, které by mohly a měly být 
pro nás velice zajímavé, jako např. 
� podpora činnosti skautských oddílů 
� sociální aktivity � mezinárodní kontakty. 
Ne vymyšlená, ale doložitelná fakta, i pro 
naši činnost velmi podnětná. Trochu tristní 
je zjištění, že přes velmi dlouhou 
společnou hranici s naší Českou republikou 
jsou s našimi skautskými organizacemi 
vykazovány kontakty pouze ve třech 
případech!  

Ze zveřejněného přehledu vyplývá, že 
Rakousko má tč. 99 gild, z toho je 63 
v zemích při naší hranici a nedaleké Vídni. 
Není už i to hodné zamyšlení? Dalo by se 
říci, že těch 99 gildách je tč. jen 3222 
členů, ale vykázaná činnost nás staví hodně 
do kouta! Rakouské úřady o činnosti gild, 
především o jejich sociálních aktivitách 
dobře vědí, podporují je a dokáží je veřejně 
odměnit, třeba i na úrovni spolkové země 
(obdoba našeho kraje). A třeba i rakouská 
pošta jim vychází vstříc opravdu 
účinně,vždyť např. zmíněný Gildenweg 
doručuje každému členovi gildy zdarma, a 
to i za hranice Rakouska! Nestojí i to za 
zamyšlení ? 

Zvláštní pozornost zasluhuje kapitola 
„Finance“. Výdajová strana vykazuje 
výdaje kolem 34 000 eur, tj. přibližně 
1 000 000,- Kč. A to údajně předpoklad 
rozpočtu na r. 2004 nebyl vyčerpán. 
V rozpočtu 84% zajišťují příspěvky členů, 
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zbytek přichází z darů, vlastních aktivit a 
zisku z prodejních akcí, organizovaných 
jednotlivými gildami. Největší výdaje jsou 
pak na vydávání čtvrtletníku Gildenweg 
(pro každého člena), příspěvek 
mezinárodní organizaci (ISGF) a za nájem 
spolkových místností, zřejmě kluboven. 
gildy na svých akcích provozují vlastní 
Gildecafés („osvěžovny“), jejichž obrat 
činil cca 28 000 eur, tj. cca 850 000,- Kč.  

Gildy nepořádají jen akce se skautskou 
tématikou, ale přizpůsobují se zvyklostem 
v regionu a dokážou připravit např. 
„neckyádu“, různé zábavné závody na vodě 
i na silnici, či lese. Nebo třeba „slavnost 
prvního letošního jablkového závinu“ 
(štrůdlu), stejně jako noc u vánočního 
stromu v lese. Nic se nebojí podnikat, a na 
druhé straně účinně pomáhat těm, kteří 
pomoc potřebují. Řekněte sami, nestojí to 
za zamyšlení!? 

Dr. Miroslav Moravec-Kudla 
 
NÁRODNÍ  HRDOST,  

máme k ní důvody ?  
Při besedách na Ekumenické lesní škole, 
v době, kdy jsem byl zpravodajem Kulturní 
rady Junáka, jsem narazil na otázky 
mladých činovníků, zda máme být, my 
Češi, na co hrdi.Tedy na otázku národní 
hrdosti, národního vědomí a sebevědomí. 

I nelenil jsem a sestavil jsem vše, co lze na 
tuto otázku říci. 

V posledních měsících mne zaráží stále 
opakované myšlenky o možné ztrátě 
národní identity a státní svrchovanosti. 
Jsme asi jediným členem evropské 
pětadvacítky, kde se to omílá. Zejména ze 
základní patnáctky EU nikdy nezaznělo 
něco podobného, ani u velkých států a 
rovněž tak ne u států malých, jako je třeba 
Irsko, Řecko, Portugalsko. 

Co však vidím jako skutečný problém, je ta 
otázka, kterou mi položili mladí činovníci 

na ELŠ. To je problém mnohých našich 
občanů, tedy nedostatek národního vědomi 
a sebevědomí. 

A v tomto směru můžeme my, kteří hodně 
pamatujeme a máme v této otázce jasno, 
hodně vykonat, zejména ve prospěch 
nastupující generace.  

� Češi nikdy neusilovali o cizí zem, nevedli 
dobyvačné války. 
� Čeština je nejbohatší řečí světa. 
� Uhájili jsme český stát po více než tisíc 
let v historických hranicích.  
� Země Koruny české jsou nádherné. 
� Hlavní město, Stověžatá matička Praha, 
patří mezi nejkrásnější města na světě.  
� Pražský hrad je největším hradem svého 
druhu na světě a má zcela jedinečnou 
polohu. 
� Karlův most nemá ve světě obdobu. 
Gotický most s lapidáriem barokních soch. 
Základní kámen 1357 9.7. v 5,31. 
(astrologická číselná řada 1 až 9 až 1) 
Barokní sochy z let 1683 - 1714. Most je 
dlouhý 520 m, široký 10 m, 16 oblouků, 
30 soch a sousoší. 
� Země zrodila velké české panovníky, 
svatého Václava, krále Přemysla Otakara 
II., českého krále a římského císaře Karla 
IV., krále Jiřího z Poděbrad. 
� Veledůležité velké osobnosti na úsvitu 
českých dějin: kníže Bořivoj I., kníže svatý 
Václav, první biskup z domácí krve svatý 
Vojtěch, první český Evropan. 
� Z Českých zemí povstali takoví velikáni 
světového formátu, jako byl Jan Amos 
Komenský v 17. století a Tomáš Garrigue 
Masaryk v 19. a 20. století. 
� V Čechách začala evropská reformace, 
snaha o nápravu věcí v církvi. Za dlouhá 
staletí došlo k deformacím. 
� Přežili jsme tuhou germanizaci. 
� Národ povstal v 18., a zejména v 19. 
století, zcela vlastní silou. V 19. století 
nastal největší národní rozmach, bez cizí 
pomoci. 
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� Součástí národního obrození se stal i. 
vznik takových institutů, jako bylo Národní 
divadlo nebo Česká akademie věd a umění. 
Národní divadlo vzniklo spontánně 
celonárodními sbírkami a to nemá ve světě 
obdoby. Česká akademie věd a umění 
vznikla přes odpor vládnoucích Habsburků, 
především díky soustavnému úsilí Josefa 
Hlávky. 
� První světová válka 1914 - 1918. Ještě 
jsme neměli vlastní stát a již jsme měli 
armádu 100 000 legionářů v Rusku, Francii 
a Itálii. 
� Československo mezi dvěma světovými 
válkami bylo jedním z nejstabilnějších a 
nejdemokratičtějších států v Evropě. 
Hospodářsky patřilo mezi první desítku 
států ve světě. Československo se stalo 
útočištěm lidí pronásledovaných 
v sousedních totalitních státech. 
� V roce 1938 byl celý národ odhodlán 
bránit se nacistické agresi. Tomuto 
odhodlání zabránili hlavní evropské 
mocnosti uzavřením mnichovské dohody - 
o nás bez nás. Naši západní spojenci nás 
tam hodili přes palubu. 
� Druhá světová válka. Češi bojovali po 
boku spojenců na všech frontách proti 
Německu. V letecké bitvě o Velkou 
Británii se vyznamenali čeští piloti, 
pamětní deska ve Westminsterském 
opatství v Londýně. 
� Obrovské kulturní bohatství, které 
vytvořili umělci a tvůrci, které zrodila tato 
země, ať již se jedná o architekturu, 
sochařství, malířství, hudbu či umění 
slovesná. 
� Z našeho malého národa vzešli vědci 
světového formátu, jako byl Jan 
Evangelista Purkyně, nositel Nobelovy 
ceny Jaroslav Heyrovský, Otto Wichterle, 
Bedřich Hrozný, Josef Charvát.  

Dany 

Možná, že vás napadnou i jiné důkazy. 
Pokuste se nad nimi v klubu zamyslet. 

Postačí, když každý navrhne nějaký další 
doklad. Nebo vypusťte některý, podle vás 
méně významný bod, a nahraďte jej jiným, 
významnějším. U nás v klubu jsme se o to 
pokusili, a bylo to přinejmenším zajímavé.   
 
 

VYŠKOVŠTÍ SKAUTI V POLSKU 
V prosinci roku 2002 se seznámila skupina 
skautů z polského Wyszkówa 
s vyškovskými oldskauty. Po dopisování a 
několika výměnných pobytech byli skauti 
ze střediska Junáka ve Vyškově pozváni do 
Polska na tradiční závod „Rajd Start 2005“ 
konaný ve dnech 16.-18.9. Pozvání jsme 
samozřejmě přijali, a díky pochopení a 
finanční podpoře města Vyškova mohlo 
15. září odjet do Polska téměř 30 skautů 
rozdělených do 3 hlídek. Po příjezdu do 
Wyszkówa jsme byli přivítáni a ubytováni.  
Město Wyszków leží zhruba 55 km 
severovýchodně od Warszavy na řece Bug. 
Je to okresní město s 28 tisíci obyvateli, 
které bylo za 2. světové války téměř celé 
zničeno.  

V pátek 16. 9. byl v ranních hodinách 
zahájen závod. I přes nepřízeň počasí se 
akce uskutečnila, a nutno říci, že někteří si 
sáhli na dno svých sil. Po splnění 10 úkolů 
a ujití asi 20 km jsme se dostali do vesnice 
Dlugosedlo, kde byl pro všechny účastníky 
Rajdu zajištěn nocleh v místní škole. Ve 
večerních hodinách předváděli všichni 
skauti u táborového ohně přichystané 
scénky a hry. Následujícího dne se počasí 
umoudřilo a hlídky mohly nastoupit do 
druhé, konečné části závodu. Opět nás 
čekala trasa cca 12 km s plněním úkolů. 
Večer byl ve znamení družby s polskými 
skauty-harcery, výměny adres a pozvání do 
moravského Vyškova. Poláci přislíbili 
účast na některých akcích v roce 2006 a na 
oplátku nás opět pozvali na příští Rajd. 
V neděli následovalo za slunného počasí 
vyhlášení výsledků. Ve velké konkurenci a 
za účasti 12 hlídek z Polska a České 
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republiky obsadili vyškovští skauti druhé, 
třetí a čtvrté místo. Po rozdání diplomů 
vystoupil polský vedoucí bratr Piotr, který 
na závěr své řeči prohlásil: ,,Dnes již 
nejsou pro nás moravští skauti jen skauty, 
dnes jsou  našimi přáteli.“ 
I přes moje počáteční obavy se mi závod 
velice líbil, získal jsem nové zkušenosti, 
nové přátele. Domů přijel s nadšením, a byl 
jsem rád, že jsem mohl reprezentovat naši 
vlast, město Vyškov a skauting.  

David Wolf, 5. oddíl VS 
středisko Junáka Vyškov 

 
POLSKÝ TĚŠÍN 

Výprava za tmy 
(22.10.2005) Při zasedání náčelnictva 
kmene v Českém Těšíně byla naplánována  
výprava do Polského Těšína na židovský 
hřbitov, kde byli popraveni (24.4.1945) 
skauti a k památníku obětí Harcerstva. 
Všichni přišli utahaní, ale velmi spokojeni, 
cestou si prohlédli ještě mnoho dalších 
památek Cieszyna. Protože jsem se na tuto 
toulku nedostal, nabídl mi Rony, že 
bychom alespoň část stihli zhlédnout před 
snídaní, pokud vyrazíme v 6,30. Přidal se 
k nám Monti, a tak před stanoveným časem 
ještě za tmy vyrážíme. 

Cestu nám podrobně popsal Mara, který 
s námi nemohl jet, protože zajišťoval 
snídani. Projeli jsme celnicí, která je na 
mostě přes Olši. Postačil občanský průkaz 
a Dobré jitro. Jeli jsme asi třemi ulicemi 
kolem zámku na okraj města a zaparkovali 
u velkých kovaných vrat. Na oblouku nad 
nimi byly vytesány dvě Davidovy hvězdy. 
Šlo ale o nový hřbitov, ten, který jsme 
hledali, byl naproti. Na okraji silnice stála 
stará, velmi oprýskaná budova, 
pravděpodobně synagoga. Na její čelní zdi 
byla velká deska, na které byly jména 
popravených skautů.  

 
Starý židovsky hřbitov je na prudké stráni, 
stále je více tma než světlo, a tak si 
vybíráme cestičku, která není moc prudká, 
listí je vlhké a klouže a navíc je zde hodně 
spadlých větví. Celý terén je zarostlý 
velkým množstvím keřů, převládá bezinka. 
Většina náhrobních kamenů je vyvrácena. 
Na celém hřbitově je mnoho vysokých 
jasanů, jejich kmeny jsou hustě porostlé 
břečťanem. Přes rozlehlost hřbitova zde 
nejsou žádné tumby. Nápisy na náhrobních 
kamenech nejsou čitelné, a tak nemůžeme 
stanovit jejich stáří. Konečně se dostáváme 
k základu památníčku, kde byly popraveni 
těšínští skauti. Jeho hlavní část chybí, 
v tomto místě nejsou žádné náhrobky a 
prostor mohl být použit k hrůzné exekuci. 
Nalézáme zde kámen, který chce Rony 
přidat při dnešní návštěvě do mohyly na 
Ivančině. Odstřihuje několik větviček 
břečťanu, které bude možné vysadit na 
památku na jiných místech. Mezitím se 
rozednilo, a tak se rozhodujeme vystoupit 
ze hřbitova po strmé stezce kolem 
synagogy. Na zpáteční cestě se ještě 
zastavujeme na zámku. Procházíme 
přilehlým dobře udržovaným parkem, ve 
kterém jsou vysázeny vzácné stromy. 
Vystupujeme na vyhlídku.Všechny stavby 
jsou ve velmi dobré stavu. Jen rotunda sv. 
Mikuláše je obklopena lešením, aby mohla 
být opravena. V areálu je několik druhů 
původní dlažby, které zesilují náš dojem 
z prohlídky. Čas uplynul a my se vracíme 
do skautského domova na snídani a 
závěrům zasedání. 

Gog 
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ČLOVĚČE,ČLOVĚČE,ČLOVĚČE,ČLOVĚČE,    
    
jestliže jsi dnes ráno vstal z postele,jestliže jsi dnes ráno vstal z postele,jestliže jsi dnes ráno vstal z postele,jestliže jsi dnes ráno vstal z postele,    
spíše zdráv než nemocen,spíše zdráv než nemocen,spíše zdráv než nemocen,spíše zdráv než nemocen,    
jsi šťastnější než 1 milion lidí, kteří sjsi šťastnější než 1 milion lidí, kteří sjsi šťastnější než 1 milion lidí, kteří sjsi šťastnější než 1 milion lidí, kteří se nedožijí příštího dne,e nedožijí příštího dne,e nedožijí příštího dne,e nedožijí příštího dne,    
jestliže jsi nikdy nezažil boj ve válce,jestliže jsi nikdy nezažil boj ve válce,jestliže jsi nikdy nezažil boj ve válce,jestliže jsi nikdy nezažil boj ve válce,    
nepocítil osamělost ve vězení,nepocítil osamělost ve vězení,nepocítil osamělost ve vězení,nepocítil osamělost ve vězení,    
agónii týraných nebo hlad,agónii týraných nebo hlad,agónii týraných nebo hlad,agónii týraných nebo hlad,    
pak jsi šťastnější než 500 milionů lidí našeho světa.pak jsi šťastnější než 500 milionů lidí našeho světa.pak jsi šťastnější než 500 milionů lidí našeho světa.pak jsi šťastnější než 500 milionů lidí našeho světa.    

JJJJestliže můžeš vyznávat náboženství beze strachu z hrozby, estliže můžeš vyznávat náboženství beze strachu z hrozby, estliže můžeš vyznávat náboženství beze strachu z hrozby, estliže můžeš vyznávat náboženství beze strachu z hrozby,     
že budeš zatčen neže budeš zatčen neže budeš zatčen neže budeš zatčen nebo zabit,bo zabit,bo zabit,bo zabit,    
jsi šťastnější než 3 miliardy lidí na Zemi.jsi šťastnější než 3 miliardy lidí na Zemi.jsi šťastnější než 3 miliardy lidí na Zemi.jsi šťastnější než 3 miliardy lidí na Zemi.    
JJJJestliže máš jídlo v ledničce, jsi oblečen,estliže máš jídlo v ledničce, jsi oblečen,estliže máš jídlo v ledničce, jsi oblečen,estliže máš jídlo v ledničce, jsi oblečen,    
máš střechu nad hlavou a svou postel,máš střechu nad hlavou a svou postel,máš střechu nad hlavou a svou postel,máš střechu nad hlavou a svou postel,    
jsi bohatší než 75% obyvatel tohoto světa.jsi bohatší než 75% obyvatel tohoto světa.jsi bohatší než 75% obyvatel tohoto světa.jsi bohatší než 75% obyvatel tohoto světa.    

Jestliže máš konto vJestliže máš konto vJestliže máš konto vJestliže máš konto v    bance, bance, bance, bance,     
nějaké peníze vnějaké peníze vnějaké peníze vnějaké peníze v    peněžence peněžence peněžence peněžence     
a hromádku drobných va hromádku drobných va hromádku drobných va hromádku drobných v krabičce, krabičce, krabičce, krabičce,    
patříš k 8% blahobytných lidí na světě.patříš k 8% blahobytných lidí na světě.patříš k 8% blahobytných lidí na světě.patříš k 8% blahobytných lidí na světě.    
JJJJestliže čteš tuto zprávu, estliže čteš tuto zprávu, estliže čteš tuto zprávu, estliže čteš tuto zprávu,     
jsi požehnán dvojnásobně,jsi požehnán dvojnásobně,jsi požehnán dvojnásobně,jsi požehnán dvojnásobně,    
vždyť někdo na tebe myslel,vždyť někdo na tebe myslel,vždyť někdo na tebe myslel,vždyť někdo na tebe myslel,    
a nepatříš ke 2 miliardám lidí, a nepatříš ke 2 miliardám lidí, a nepatříš ke 2 miliardám lidí, a nepatříš ke 2 miliardám lidí,     
kteří neumějí číst.kteří neumějí číst.kteří neumějí číst.kteří neumějí číst.    

Někdo jednou řekl:Někdo jednou řekl:Někdo jednou řekl:Někdo jednou řekl:    
Pracujte, jako byste nepotřebovali žádné peníze.Pracujte, jako byste nepotřebovali žádné peníze.Pracujte, jako byste nepotřebovali žádné peníze.Pracujte, jako byste nepotřebovali žádné peníze.    
MiMiMiMilujte, jako by vás nikdy nikdo nezranil.lujte, jako by vás nikdy nikdo nezranil.lujte, jako by vás nikdy nikdo nezranil.lujte, jako by vás nikdy nikdo nezranil.    
Tančete, jako by se nikdo nedíval.Tančete, jako by se nikdo nedíval.Tančete, jako by se nikdo nedíval.Tančete, jako by se nikdo nedíval.    
Zpívejte, jako kdyby nikdo neposlouchal.Zpívejte, jako kdyby nikdo neposlouchal.Zpívejte, jako kdyby nikdo neposlouchal.Zpívejte, jako kdyby nikdo neposlouchal.    
Žijte, jako kdyby byl ráj na zemi.Žijte, jako kdyby byl ráj na zemi.Žijte, jako kdyby byl ráj na zemi.Žijte, jako kdyby byl ráj na zemi.    
 
Toto poselství můžeš poslat každému, koho považuješ za svého přítele.  
Když ho nepošleš, nic se nestane.  
Když ano, možná bude na světě o několik úsměvů více. 
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Různé 
BUSTA  A. B. SVOJSÍKA 
(7.9.2005) Na zasedání zlínských oldskautů 
byla slavnostně odhalena busta br. 
A.B.Svojsíka, kterou vytvořil v roce 1948 
bývalý oldskaut prof. Zdeněk Kovář, 
sochař a světový designer. Svou práci 
konzultoval s paní a dcerou br. Svojsíka, i 
s tehdejším náčelníkem br. R. Plajnerem. 
Svědčí o tom i zachovalá korespondence.   

 
Busta je vysoká 65 cm a je pojednána 
v mírně nadživotní velikosti. Všichni, kteří 
toto umělecké dílo zhlédli, hodnotí je jako 
zdařilé. Konečně našla busta své čestné 
místo v klubovně mezi zlínskými olskauty.   

Vladimír Stöhr, Zlín 
 
PROČ UBÝVÁME ? 

Zastavení nad početním stavem kmene  

Věková skladba Kmene dospělých 
 

věk 2004 2005 rozdíl 
18-40 2272 1872 - 400 
41-60 2093 1859 - 234 

61 a více 2377 2196 - 181 
celkem 6742 5927 - 815 

 
Komentář k uvedeným číslům je také na W-stránkách 
Kmene dospělých. 

Úbytek 815 členů kmene dospělých je na 
prvý pohled značný, plných 12 %. Příčin 
může být několik. Přirozený úbytek, 
odhlášení členů a tím jejich neregistrování 
(stále vyšší příspěvky), ale i nově 
nastavená pravidla registrace či složitý 
přechod z kategorie R+R do Kmene 
dospělých. Je obtížné přikládat některé 
příčině hlavní podíl.  

Důležité je tento úbytek zpomalit, zastavit 
nebo dokonce zvrátit. Bylo by vhodné, 
kdyby v tomto směru vyvinuli úsilí 
zejména okresní zpravodajové, kteří mají 
úzký kontakt přímo na kluby ve 
střediscích. Bez poctivého průzkumu 
budeme těžko hledat cestu jak dál.  

Vladimír Stránský - Sása 
 
NÁPAD OD SOUSEDŮ 

Kdo umí, ten umí  
Pro mnohé z nás je hotová 
pohroma, když máme napsat 
nějakou souhrnnou zprávu. 
V principu užíváme dva velmi 

odlišné způsoby. Posadíme se k papíru a 
začneme jedním dechem psát, nebo naopak 
zoufale přehrabujeme všechny vstupní 
podklady a pokoušíme se z nich sestavit 
souvislý text. V hloubi duše cítíme, že 
musí existovat ještě vhodnější, a dokonce 
příjemnější způsob. Jeden takový způsob 
za nás objevil br. Moravec – Kudla. Velmi 
zajímavou a dobře uspořádanou osnovu 
výroční zprávy v rakouském časopise „Der 
Gildenweg“, který je informačním 
magazínem celorakouské gildy. 

Při použití tohoto postupu nemusíme 
stylizovat dlouhé texty, ale postačí výstižně 
naformulovat jednotlivé krátké zprávičky. 
Ty vložíme do předem sestavené osnovy, a 
pokud užijeme tuto osnovu jako podklad 
pro získávání zpráv od zpravodajů 
z nižších jednotek, pak nám ušetří náš čas.  

Nejde o žádný objev „Ameriky“, ale o 
dobře promyšlenou a výstižnou praktickou 
osnovu. Tady je:   

Zpráva o činnosti klubů za rok 2005 
Krajský zpravodaj: 
1. Početní stavy 
2. Organizačně správní akce 
3. Podpora oddílům 
4. Klubové a meziklubové akce 
5. Výchovné a vzdělávací akce 
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6. Kulturní a historické akce 
7. Táboření, turistika, sport, zájezdy 
8. Tisk a propagace 
9. Sociální, humanitární a charitativní akce 
10. Mezinárodní spolupráce 
11. Různé 

Případný podrobnější text k vykázaným 
položkám lze uvádět v závěru zprávy. 

Získané příspěvky umístíme podle 
tématiky do jednotlivých rubrik. 
Nesnažíme se za každou cenu „bodovat“ 
v každé rubrice. Navrženou osnovu 
považujme za pracovní verzi, její 
případnou úpravu přinese život. Pokud 
nebude některá rubrika užívaná, bude 
vypuštěna. Naopak pokud bude v rubrice 
„Různé“ opakovaně převažovat nějaké 
konkrétní téma, pak bude vhodné pro ně 
novou rubriku zřídit.   

Pro lepší představu bude na W-stránkách 
Kmene dospělých zavěšena fiktivní ukázka 
výroční zprávy kmene. Tuto zprávu lze 
vytisknout nebo „stáhnout“ do počítače, 
čímž ušetříte její opisování.  

Miroslav Moravec-Kudla 
Stala se chyba 
Byl jsem upozorněn na to, že jsem ve 
Kmenových novinách 2004-4 přiřadil 
Uherskému Brodu znak Uherského 
Hradiště, velmi se za to omlouvám.      Gog 

 

 

���� Rozhodnutí Náčelnictvo delegovalo ses. 
Janu Skácelovou a Alenu Maškovou 
k účasti na Evropském fóru v Grossarlu 
(leden 2006)  

���� Seminář O prodlouženém víkendu kolem 
28. října se konal první Seminář digitálních 
technologií ve skautské praxi. Prvých 24 
účastníků z řad nejen Kmene dospělých 

prožilo pět dnů plných zážitků, 
v počítačové klubovně i při návštěvě 
nedalekého památníku, tábora nucených 
prací Vojna. Účastníci sestavili o průběhu 
semináře kroniku specifickou, tedy 
digitálním provedením, a nahráli ji na CD 
formou W-stránek. Vedle běžných 
kronikových údajů je zde fotoalbum a 
videonahrávky z průběhu semináře. Pokud 
to bude technicky možné bude Kronika CD 
zavěšena na W-stránkách Kmene 
dospělých. 

���� WLŠ 2006 Ne vždy máme možnost 
oznámit tak příznivou zprávu. Br. J. 
Chládek-Carda, zástupce vůdce víkendové 
lesní školy našeho kmene, má již ve svém 
zápisníku 34 zájemců o tuto formu školy 
na příští rok. Snad na tom má zájem nejen 
víkendová forma, ale i její profilování, 
jeden víkend bude věnován digitálním 
technologiím ve skautské praxi. 

W-stránky Kmene dospělých se naplňují 
pomalu. Přesto se do nich daří zařazovat 
aktuální zprávy, nabídky a výzvy, které 
neměly při čtvrtletních intervalech 
vydávání Kmenových novin šanci dorazit 
včas. Pokud nemáte sami možnost nahlížet 
do našich W-stánek, požádejte o to někoho 
ve vašem okolí. Pro ty, kteří nemají 
zkušenost, přikládám do rubriky „Různé“ 
jednoduchý návod, jak si stránky prohlížet.   

���� Nabídka Dějiny čs. exilového skautingu 
1939 - 1992. Upravené a doplněné knižní 
vydání vyšlo soukromým nákladem. Kniha 
formátu A5 v polokartonové vazbě má 300 
stran textu a dokumentárních příloh a je za 
režijní (pořizovací) cenu 180 Kč prodávána 
na akcích Klubu skautských sběratelů, 
nebo dodávána poštou na písemnou 
objednávku s přiloženými 200 Kč (pro 
cizinu 10 €), zaslanými na adresu autora: 
Ing. Josef Cihlář, Černokostelecká 87 100 
00 Praha 10. 
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PF 2006 
Chtěl bych poděkovat za všechny PF, které došli a stále ještě 
docházejí. O jednou z prvních, velmi pěknou, bych se s vámi 

chtěl podělit. 
 

 
 
 

 

 

Webové stránky 
Kmene dosp ělých 

 
 
 
K čemu nám jsou novoty jako webové stránky a jak se na  ně můžeme podívat? 
Součástí naší skautské činnosti je stále více techniky, většina z nás si možná i s počátečními 
problémy naučila užívat mobilní telefon, kopírovací zařízení, navykli jsme si užívat ovládače 
televize, přehrávače. Počítače jsme se naučili užívat asi nejdříve jako psací stroje, v souvislosti 
s digitálními fotoaparáty a videokamerami získaly počítače další dimensi. Staly se nejen 
archivem, ale také střihacím zařízením, „ateliérem“ pro jejich úpravu ozvučnění vč. hudby. Asi 
nejvýznamnější funkcí počítače je internet. Nechci se nyní věnovat vysvětlování, na jakých 
základech tato informační síť spočívá. Přistoupím k tomu jako člověk, který si dovede pořídit 
dobrou fotografii, aniž by chápal vlastní podstatu fotografování. V této situaci přijalo náčelnictvo 
kmene rozhodnutí využít internetu ke zřízení webové stránky kmene. Jde o formu, která je o 
mnoho rychlejší než vydávání tiskových zpráv. Umožňuje mimo jiných funkcí bez jakékoliv 
časové prodlevy předat zprávu v reálném čase. Náš kmen uspořádal první seminář o použití 
digitálních technik ve skautské praxi. Pokusme se využít z nabízeného alespoň to málo, na 
které stačíme.  
 
Vstup na W stránky 
� vstoupit na pracovní plochu počítače 
� potvrdit nabídku (ikonu) Internet Explorer �� 
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� vyčkat, až titulní stránka „Seznam“ naskočí 
� v nabídkovém okénku „adresa“  rozvineme adresy (�) 
� vybrat nebo vepsat adresu: http//www.skaut.cz/kmendospelych  
� vyčkat, až titulní stránka naskočí 
� (tuto adresu můžeme vložit do rubriky „oblébené“) 
� titulní stránka obsahuje: 
� logo  a nadpis Kmen dosp ělých   
� pod nimi je lišta nabízející ikony:   
Domů, Kalendá ř akcí, Fotogalerie, Rozcestník, Ke stažení, Volba j azyka 

(bude dobré si vyzkoušet vstupy do jednotlivých „funkcí“) 
� vstoupit lze do každé nabídky jedním kliknutím na příslušnou ikonu � 
� vystoupit lze jedním kliknutím na ikonu Domů ����nebo na horní liště na šipkou zpět� 

Pod lištou s ikonami jsou dva sloupce s nabídkami a  ukázkami do kterých je možné 
vstupovat  

v levém sloupci v pravém sloupci je oznámení o zkušebním provoze 
Kmenové noviny (sekce Goge) 

Zahrani čí (sekce Tarzanova) 
Menu  (zatím 13 položek) a přehled funkcí, které již fungují a které ještě nefungují: 
Kdo jsme 
Kmen dospělých 

E-mailová adresa administrátora Čmeldy   

Zahraničí 
Kmenové noviny 

 

 

Uživatelské menu  
Uživatel:  
Heslo:  

Přihlásit  

Co nás čeká po vstupu do jednotlivých funkcí ?  
Domů ����   Spatříme titulní stránku Kmene dospělých, ze které můžeme „vstupovat“ do jednotlivých 

sekcí a seznamovat se s jejich obsahem, v případě oprávnění měnit také jeho obsah.  
Kalendá ř akcí ���� Stránka nabízí přehled akcí uspořádaných do dvou oddílů „Co bude“  a „Co bylo“.  
Fotogalerie ���� Stránka nabízí dva oddíly: Alba, Nové fotky.  
Rozcestník ���� Stránka nabízí seznam kategorií (Cestování, Media, Sk. stránky, stát. instituce ) dále 

nabízí Top Ten odkaz ů (Junák, Rovernet, Mapy, Jízdní řády, Po časí, Tel. seznamy 
ad.). 

Ke stažení ���� Stránka nabízí přehled o uložených souborech (dtto Easyfile) 
Užité jazyky ���� Stránka nabízí: češtinu, angli čtinu, n ěmčinu a francouzštinu  

 

Co nabízí jednotlivé položky Uživatelského menu 
Příspěvky (*) Geeklog administrace weblogu  Nabízí ikony: Příspěvky, Články, Sekce, Odkazy, Události 

(kalendář), Statistické. stránky, Easyfile (ke stažení), a Men u Editoru  
dále nabízí přidání do rubrik: Články, Odkazy, Události.  

Články (*) Ukáže: Seznam  uveřejněných článků a nabízí: [nový článek] ���� →Editor článků 
Sekce (*) Ukáže: Manažér sekci  Nabízí ikony: Náčelnická pošta, Ze sk. světa, Zamyšlení, Co se 

nevešlo do Kn, Z krajů.  Dále nabízí: [nová sekce]���� →Editor sekcí  
Odkazy (*) Ukáže: Manažer odkaz ů. Nabízí tituly: Jízdní řády, Mapy, Po časí, Rozhlas, Televize, I 

Dnes, Telefonní seznamy, Rovernet.  Dále nabízí: [nový odkaz]���� →Editor odkaz ů 
Události (*) Ukáže: Manažer událostí.  Nabízí tituly událostí (kalendář akcí): Dále nabízí [nová událost]���� 

→Editor událostí  
Statistické 
stránky (*) 

Ukáže: Výpis statických stránek   titulky  

Easyfile Ukáže: Administrace (tj. Ke stažení )  obsahuje nabídky: Dokumenty, Kmenové noviny, 
Legislativa, Zahrani čí, Náčelnictvo, Archiv, Tiskopisy, Zápisy, Pozvánky .   
Při potvrzení některé nabídky se otevře seznam uložených souborů. 

(*)  V závorkách se objevují údaje o počtu položek v příslušné rubrice 
Na webových stránkách je uložen „manuál“ jejich obsluhy. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, v tomto periodiku 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných 
rubrikách v anglickém jazyce.  

Redakce  

In order to make orientation in this COSG bulletin 
a little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English. 

Editors 
 

Resumé 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 

An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained 
in this Volume of KN. 
 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like decisions of 
the COSG Council. News from District Councils. 

 

Ze skautského        
světasvětasvětasvěta 

 
 

(From the Scout World) 
� News from Zentraleuropa@ktuel 
� Why there will be fewer of us. Slovak Scouting 

� 9th Gathering of Cz., Pl. and Sk. Oldscouts 
� ISGF Youth Forum 
� ISGF European Forum in Grossarl is  
 
 

z klubů  (Club news) 

Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 
    
    

Pro  Zamyšlení 
( R E F L E C T I O N S ) 

Works by COSG members, original articles, 
essays, viewpoints, scout philosophy… 
 
 
CO SE DO KMENOVÝCH NCO SE DO KMENOVÝCH NCO SE DO KMENOVÝCH NCO SE DO KMENOVÝCH NOVIN NEVEŠLOOVIN NEVEŠLOOVIN NEVEŠLOOVIN NEVEŠLO    

What Intermittent Bulletin for COGS could not 
contain 
 
 

Různé      (Miscellaneous ) 

Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities etc.  

 

 

 

Náčelnická  pošta 
 
( T h e  C O S G  P r e s i d e n t ´ s  f i l e )  

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, 
questions and/or complains from the COSG 
members, club masters or commissioners, as well 
as from contributors to this bulletin. 
 

 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Intermittent Bulletin for COSG. Contributions to be send to the address: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Senovážné nám. 24, CZ-116 4 7 Praha 1 
or to: Jiří Žáček, Vackova 1551, CZ-155 00 Praha 13 - Jihozápadní Město. 
Pattern: Vladimír Sýkora. Print and distribution: Junák-TDC, Senovážné nám. 24, CZ-116 47 Praha 1 

Unsalable, predestined only for use in OS-clubs. 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 
Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS. 


